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Geacht lid van het Genootschap Flevo, 

Met deze Nieuwsbrief van september vestig ik graag uw aandacht  op de komende 

Cornelis Lelylezing, een geslaagde bijeenkomst op de Floriade Almere en andere 

wetenswaardigheden. Als gevolg van het vele beeldmateriaal is uw Nieuwsbrief wat 

uitgebreider dan u van ons gewend bent. 

 

Cornelis Lelylezing op 27 september 2022 

Tijdens onze Algemene Leden Vergadering van 22 april 2022 heeft  voorzitter 

Andries Greiner een toelichting gegeven op de overname door het Genootschap van 

de Cornelis Lelylezing. Binnen ons bestuur is een team, bestaande uit Veronica van 

der Goot, Riet Rijs en Dick van Hemmen druk doende met de voorbereidingen van 

de eerste Cornelis Lelylezing onder onze regie (en de veertiende in de reeks). 

Noteert u alvast 27 september 2022 om 15.00 uur in de Statenzaal van het 

provinciehuis Flevoland. Het belooft een zeer interessante en actuele bijeenkomst te 

worden met Deltacommissaris Peter Glas als key note spreker en Martine Viisser 

(directeur-bestuurder Centrada) en CdK Leen Verbeek als coreferenten 

De titel: Bouwen voor en aan de toekomst van Flevoland. Nederland heeft een grote 

woningbouwopgave. Flevoland wil met een omvangrijk bouwprogramma mede 

invulling geven aan de landelijke ambities. En daarmee uitgaan van  de 

toekomstbestendigheid van Flevoland qua klimaatadaptie, duurzaamheid en een 

leefomgeving die gezond en vitaal is. De lezing zal toegankelijk zijn voor bestuurders 

en volksvertegenwoordigers van decentrale overheden, maatschappelijke 

organisaties, bedrijfsleven en leden van ons Genootschap. U zal tijdig een bericht 

ontvangen hoe u zich kan aanmelden.  
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Onderwaterbos Wolderwijd 

U leest het goed; er wordt een heus onderwaterbos gemaakt in het noordoosten van 

het Wolderwijd, tussen de eilanden De Biezen en Knarland. Door luwe en ondiepe 

zones te creëren en een onderwaterbos aan te leggen in het Wolderwijd, verbetert 

de waterkwaliteit voor vogels, vissen en waterplanten. Het project draagt bij aan 

schoon en ecologisch gezond water, als onderdeel van de Europese Wetgeving 

Kaderrichtlijn Water (KRW). Door de aanleg van de ondiepte ontstaat ten 

noordoosten daarvan een luwtezone met natuurlijke land-water overgangen. Deze 

ondiepe wateren zijn zeer geschikt als schuil-, paai- en opgroeigebied voor vissen en 

macrofauna zoals slakken en waterkevertjes. Op plekken in en rondom de diepte 

worden dode bomen geplaatst om de biodiversiteit te stimuleren. Door het gebrek 

aan dood hout zijn rivieren en meren voor veel inheemse dieren en planten geen 

geschikte leefomgeving meer. Het plaatsen van de bomen brengt dat leven terug. Op 

deze manier wordt getracht de balans in het meer herstellen. 

 

 

Bron: Rijkswaterstaat 

 

Circulair Flevoland 

De provincie Flevoland stimuleert via ondermeer het Platform Circulair Flevoland het 

hergebruik van grondstoffen. Dit is een samenwerkingsverband tussen de provincie, 

Flevolandse gemeenten, kennisinstellingen en diiverse ondernemers. Zo is het 

overheidsbeleid over afval steeds meer te vinden onder de term Grondstoffenbeleid. 
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Een interessante ontwikkeling waaraan het bestuur binnenkort ook nader aandacht 

wil geven. Voor nu  verwijzen we u graag naar een informatief filmpje van de 

provincie met daarin buitengewoon innovatieve circulaire toepassingen. Dit flimpje, 

Circulaire toekomst Flevoland 2030 is te downloaden:  

https://nam12.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fyoutu.be%2F

70w66PjpPqE&amp;data=04%7C01%7C%7C1f6230dd5d624c70129608da0141423

b%7C84df9e7fe9f640afb435aaaaaaaaaaaa%7C1%7C0%7C637823677043604303

%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJB

TiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000&amp;sdata=2DLvGthuq%2F9cIxWwkL%

2FF%2FYt3R%2FypIGjsLemstj9ryVo%3D&amp;reserved=0 

 

90 jaar Afsluitdijk 

Ter gelegenheid van het 90-jarig bestaan van de Afsluitdijk heeft dichter-zanger 

Huub van der Lubbe een gedicht gemaakt. Zaterdag 28 mei was het 90 jaar geleden 

dat het laatste gat in de Afsluitdijk werd gedicht.  

Uit keien en klei 

Een streep door de zee 

Een weg uit het water 

Van vroeger naar later 

Met oog voor het tij 

En tegenwind mee 

Bron: Afsluitdijk.nl 

 

Bezoek aan de Floriade 8 juli 2022    

 

Circa dertig leden / partners brachten 8 juli jl.een bezoek aan de Floriade Almere 

2022. We mochten gebruik maken van het provinciaal paviljoen Flevolands paviljoen 

Food Forum. Daar werden we deskundig bijgepraat door Ellen Tijkotte, senior 

projectleider Food Forum, over de opzet van de Floriade, de rol van de provincie 

daarin en -helaas- de permanent negatieve aandacht van de media. De provincie 

heeft als eerste dit gebouw op de Floriade laten bouwen. Het is bedoeld als 

innovatieplatform, maar ook als toonbeeld van gastvrijheid. Vele groepen worden in 

https://nam12.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fyoutu.be%2F70w66PjpPqE&amp;data=04%7C01%7C%7C1f6230dd5d624c70129608da0141423b%7C84df9e7fe9f640afb435aaaaaaaaaaaa%7C1%7C0%7C637823677043604303%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000&amp;sdata=2DLvGthuq%2F9cIxWwkL%2FF%2FYt3R%2FypIGjsLemstj9ryVo%3D&amp;reserved=0
https://nam12.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fyoutu.be%2F70w66PjpPqE&amp;data=04%7C01%7C%7C1f6230dd5d624c70129608da0141423b%7C84df9e7fe9f640afb435aaaaaaaaaaaa%7C1%7C0%7C637823677043604303%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000&amp;sdata=2DLvGthuq%2F9cIxWwkL%2FF%2FYt3R%2FypIGjsLemstj9ryVo%3D&amp;reserved=0
https://nam12.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fyoutu.be%2F70w66PjpPqE&amp;data=04%7C01%7C%7C1f6230dd5d624c70129608da0141423b%7C84df9e7fe9f640afb435aaaaaaaaaaaa%7C1%7C0%7C637823677043604303%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000&amp;sdata=2DLvGthuq%2F9cIxWwkL%2FF%2FYt3R%2FypIGjsLemstj9ryVo%3D&amp;reserved=0
https://nam12.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fyoutu.be%2F70w66PjpPqE&amp;data=04%7C01%7C%7C1f6230dd5d624c70129608da0141423b%7C84df9e7fe9f640afb435aaaaaaaaaaaa%7C1%7C0%7C637823677043604303%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000&amp;sdata=2DLvGthuq%2F9cIxWwkL%2FF%2FYt3R%2FypIGjsLemstj9ryVo%3D&amp;reserved=0
https://nam12.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fyoutu.be%2F70w66PjpPqE&amp;data=04%7C01%7C%7C1f6230dd5d624c70129608da0141423b%7C84df9e7fe9f640afb435aaaaaaaaaaaa%7C1%7C0%7C637823677043604303%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000&amp;sdata=2DLvGthuq%2F9cIxWwkL%2FF%2FYt3R%2FypIGjsLemstj9ryVo%3D&amp;reserved=0
https://nam12.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fyoutu.be%2F70w66PjpPqE&amp;data=04%7C01%7C%7C1f6230dd5d624c70129608da0141423b%7C84df9e7fe9f640afb435aaaaaaaaaaaa%7C1%7C0%7C637823677043604303%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000&amp;sdata=2DLvGthuq%2F9cIxWwkL%2FF%2FYt3R%2FypIGjsLemstj9ryVo%3D&amp;reserved=0
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het provinciaal paviljoen ontvangen. Op deze dag was bijvoorbeeld de Italiaanse 

ambassadeur met een gezelschap aanwezig. Chefkok Sharon de Miranda heeft 

grondig onderzocht wat de Flevolandse bodem te bieden heeft en verwerkt dat 

dagelijks in het “menu van de toekomst”. Ellen verzorgde ook een rondleiding en een 

toelichting op het provinciale paviljoen en de specifieke aandacht hierbinnen voor de 

voedselproductie uit Flevoland.  

Aansluitend presenteerde Jaap Kodde de visie en netwerken van Flevofood en 

verzorgde hij een toelichting op de Regionale Alliantie Korte Keten Flevoland.Hij 

sprak over het verminderen van het aantal “voedselkilometers’.Jaap besloot zijn 

betoog over de ontwikkelingen binnen de innovatieve pixellandbouw. Het gaat om 

robots die elk 5 fte vervangen en zich richten op het ‘verplegen van onkruid’’. 

Tot slot was het woord aan Sander van Voorn, Programmamanager Groene en 

Gezonde Stad Almere. Hij liet de verbinding zien tussen de doelstellingen van de 

Floriade en de gemeentelijke thema's duurzame gebiedsontwikkeling (bouwopgave 

van 70.000 woningen),, duurzaam beheer van de openbare ruimte, die inmiddels 50 

jaar oud is en duurzaam inkopen & aanbesteden. De gemeente Almere geeft jaarlijks 

een miljard euro uit, waarvan 400 miljoen direct beinvloedbaar is en waarmee de 

gemeente ook geregeld de rol van launching customer kan vervullen, Alle drie 

sprekers gingen openhartig het gesprek met de leden aan. Natuurlijk kwamen daarbij 

de kosten en de legacy van de Floriade aan de orde. Het algemeen beeld was dat 

uiteindelijk de opbrengsten de verwachtingen van dit moment zullen overtreffen. 

:Aansluitend bestond de gelegenheid om de Floriade verder te ontdekken. 

              

Flevolands paviljoen Food Forum (foto: Floriade)         Presentatie Ellen Tijkotte (foto: Riet Rijs) 

       

Presentatie Jaap Kodde (foto Rob vd Schans)                       Presentatie Sander van Voorn (foto: Rob vd Schans) 
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Verdringingsreeks bij watertekort 

Officieel heeft Nederland op dit moment een watertekort. Bijna elk jaar treedt in 

Nederland in de zomer een periode van droogte op. Maar nu verdampt er meer water 

dan er neerslag valt, en de aanvoer van rivieren neemt af. Dit kan tot problemen 

leiden, bijvoorbeeld te lage grondwaterstanden, droogval van beken op de hoge 

gronden, verslechterende waterkwaliteit of hinder voor de scheepvaart. Als de 

situatie verergert, kunnen watertekorten ontstaan. Dit maakt dat er besluiten nodig 

zijn over prioritering bij het verdelen van schaars water. Bij ernstige watertekorten 

hanteren waterbeheerders de verdringingsreeks voor de verdeling van het 

beschikbare zoetwater. Van watertekort is sprake als de vraag naar water vanuit de 

verschillende maatschappelijke en ecologische behoeften groter is dan het aanbod 

van water met een voor de diverse behoeften geschikte kwaliteit. De 

verdringingsreeks geeft de rangorde van maatschappelijke behoeften aan, die bij de 

verdeling van het beschikbare water in acht wordt genomen. De verdringingsreeks 

was al opgenomen in onder meer de Tweede Nota Waterhuishouding. Met de 

inwerkingtreding van de Waterwet is dit voor het eerst wettelijk vastgelegd (artikel 2.9 

van de Waterwet en artikel 2.1 van het Waterbesluit). 

Bron: Rijkswaterstaat 

 

Boek De Opdracht een goed rentmeester te zijn 

Mede met het oog op de actuele stikstofdiscussie en de positie van de landbouw 

daarin zijn wij door de Stichting Behoud Geschiedenis Biologische Landbouw 

Flevoland geattendeerd op een interessant boek. Het boek handelt over de  

succesvolle ontwikkeling van biologische landbouw in Flevoland. Wellicht een 

stimulerend geluid naast alle onzekerheden in de huidige agrarische wereld.Op 26 

april 1986 stak de West-Friese tuinder Jan Jonkman met vrouw en kinderen de 

Houtribdijk over om als eerste een biologisch-dynamisch bedrijf te stichten aan de 

Bronsweg in Lelystad. Met de komst van gelijkgezinden ontstond hier in een 

tijdsbestek van enkele jaren een biodynamisch centrum dat in belangrijke mate 

bijdroeg aan de ontwikkeling van Flevoland als koploper in de biologische landbouw 

van Nederland. Het benutten van natuurlijke methoden om de bodemvruchtbaarheid 

te bevorderen en de gewassen te beschermen, het gebruik van organische 

meststoffen, de toepassing van vruchtwisseling en strokenteelt om onkruid en ziekten 

te voorkomen, zijn methodes die een uitweg bieden uit de huidige 

landbouwproblematiek. Het gaat in de biologische landbouw echter niet alleen om 

een andere manier van produceren, maar ook om een levensvisie, een passie. Het 

gaat om rentmeesterschap, het bieden van een toekomstperspectief door de bodem, 

onze aarde, in een betere conditie door te geven aan volgende generaties. 
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Het boek is niet digitaal te verkijgen. Bestellen kan onder andere via 

www.boekenbestellen.nl of bij uw favoriete boekhandel. Het boek is ook rechtstreeks 

te verkrijgen bij genoemde stichting:  

 

 

 

 

 

 

 

Stichting geschiedenis biologische landbouw Flevoland Groene Velden 122, 

8211 BC Lelystad TEL. NR. 0320 – 232444 E-MAIL 

g.j.jonkman@hotmail.com KVK 80900755 

Uitgeverij : Stichting geschiedenis biologische landbouw Flevoland 

ISBN : 9789464065237 

Datum publicatie : 01-2021 

 

 

Het verdriet van de Zuiderzee 

De afsluitdijk. Een knap staaltje waterwerken waar de hele wereld van opkeek. Het 

zorgde voor veiligheid, betere verbindingen en nieuw land. Maar met de bouw stierf 

een zee. Het Verdriet van de Zuiderzee staat stil bij de gevolgen voor de mensen, de 

vogels en de vissen en bij de transformatie van het landschap en het water 

zelf. Palingvisser Minne Minnes ziet met lede ogen aan hoe zijn broer Inne meebouwt 

aan de dijk die het einde van hun vissersbestaan zal betekenen. Grietje Bosker 

springt van enthousiasme blootvoets en met haar rokken omhoog, als eerste de 

modderige dijk over, nog voor die goed en wel gedicht is. Een beginnende boer zet 

alles op het spel om een vruchtbaar bedrijf op te zetten op het veranderende land. 

Ondertussen botsen jonge palingen hopeloos tegen de dijk aan en voeren de 

overgebleven zeehonden een heroïsche strijd om te overleven in het brakke 

water.  Aan de hand van verhalen over mensen en dieren die rond de Zuiderzee 

leefden wordt de heimwee naar een verloren zee voelbaar gemaakt. Op de 

melancholische muziek van Sytze Pruiksma en Radek Fedyk bezingt een koor van 

vogels een universeel en urgent thema: De onomkeerbare impact van het ambitieuze 

wroeten, graven, slopen en bouwen van de mens. Het Verdriet van de Zuiderzee is 

een coproductie van Orkater en Schouwburg De Lawei en komt tot stand in 

samenwerking met Natuurmonumenten en Kunstkring Gaasterland.  

Nadere informatie: https://www.orkater.nl/voorstelling/het-verdriet-van-de-zuiderzee  

Rob van der Schans, secretaris 

http://www.boekenbestellen.nl/
https://www.orkater.nl/voorstelling/het-verdriet-van-de-zuiderzee

